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Elżbiecie Krzesińskiej z okazji nadania przez Radę Państwa PRL

Krzyża Oficerskiego Orderu Odrodzenia Polski

x x

Zbigniewowi Pietrzykowskiemu z okazji nadania przez Radę Państwa 

PRL Krzyża Kawalerskiego Orderu Odrodzenia Polski

x x
X

Stefanowi Kapłaniakowi, Marianowi Kasprzykowi, Stanisławowi Zan- 

tarze i Władysławowi Zielińskiemu z okazji nadania przez Radę Państwa 

PRL Złotych Krzyży Zasługi,

X X
X

Juniorom G.H.K.S. „Sparta" Gniezno z okazji zdobycia tytułu dru

żynowego mistrza Polski w hokeju na trawie.



PAŃSTWOWCY W FEDERACJI „SPARTA1'

PREZYDIUM ZARZĄDU CŁO AU EGO ZWIĄZKU ZAWODOWEGO PRACOWNIKÓW PAŃSTWOWYCH I 

SPOŁECZNYCH UCHWAŁĄ Z DNIA 21.IX.196O R. POSTANOWIŁO PRZYSTĄPIĆ DO FE - 

DERACJI SPORTOWEJ „SPARTA”. PREZYDIUM ZARZĄDÓW GŁÓWNYCH OBYDWU DOTYCH

CZASOWYCH ORGANIZATORÓW „SPARTY", ZWIĄZKU ZAWODOWEGO PRACOWNIKÓW PRZE

MYSŁU SPOŻYWCZEGO I ZWIĄZKU ZAWODOWEGO PRACOWNIKÓW SPÓŁDZIELCZYCH WYRA

ZIŁY ZGOD® NA PRZYSTĄPIENIE ZWIĄZKU ZAWODOWEGO PRACOWNIKÓW PAŃSTWOWYCH 

I SPOŁECZNYCH DO FEDERACJI.

W TEN SPOSÓB FEDERACJA SPORTOWA „SPARTA»' BgDZIE DZIAŁAŁA WŚRÓD 3 

ZWIĄZKÓW, LICZĄCYCH ŁĄCZNIE OKOŁO MILIONA CZŁONKÓW. FAKTYCZNE PRZY

STĄPIENIE NASTĄPI W DNIU 1 STYCZNIA 1961 R. TJ. OD OKRESU BUDŻETOWEGO. 

OBECNIE ZAŁATWIANE SĄ WSZYSTKIE POTRZEBNE FORMALNOŚCI ZWIĄZANE Z ZA - 

REJESTROWANIEM OGNISK KKF I KLUBÓW.

PRZYSTĄPIENIE CZŁONKÓW ZWIĄZKU ZAWODOWEGO PRACOWNIKÓW PAŃSTWOWYCH 

I SPOŁECZNYCH DO NASZEJ FEDERACJI WITAM JAK NAJSERDECZNIEJ, TYM BAR - 

DZIEJ ŻE WIELU DZIAŁACZY SPOŚRÓD TEGO ZWIĄZKU ODDAWNA ZŻYTYCH JEST Z 

NASZYMI KLUBAMI I BIERZE W NICH CZYNNY UDZIAŁ. MAMY NADZIEJ®, ŻE NA

SZE KLUBY I OGNISKA SZYBKO ZNAJDĄ WSPÓLNĄ PLATFORM® PRACY, SZCZEGÓLNIE 

NA TERENIE MIAST POWIATOWYCH. DOPROWADZI TO DO STWORZENIA SILNYCH OR

GANIZACJI SPORTOWYCH, KTÓRE ZA GŁÓWNY SWÓJ CEL B®DĄ MIAŁY SZERZENIE

KULTURY FIZYCZNEJ WSROD MIEJSCOWEGO SPOŁECZEŃSTWA
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Uchwała

Prezydium Zarządu Głównego Federacji Sportowej „Sparta*1 z dnia 

26oXo1960 ro w sprawie kampanii sprawozdawczo-wyborczej w Klubach Spor
towych i Ogniskach Krzewienia Kultury Fizycznej»

Prezydium Zarządu Głównego Federacji Sportowej „Sparta" postanawia:

h Przeprowadzić kampanię sprawozdawczo-wyborczą w klubach sportowych i 
ogniskach KKF w okresie od 15®11«6O r. do 15®2O61 r.

2o Zobowiązać Zarząd Główny Federacji do niezwłocznego rozpoczęcia przy
gotowań do kampanii i czuwania nad jej sprawnym przebiegiem.

3» Zobowiązać wszystkie ogniva organizacyjne Federacji do wykonania pos
tanowień niniejszej uchwały przez pełne włączenie się do kampanii 
sprawozdawczo-wyborczej.

4® Zwolnić od akcji wyborczej?

a/ kluby spoi*towe, w których kadencja władz statutowych trwa 2 lata 
i które przeprowadziły wybory do władz klubowych na przełomie lat 
1959/60.

b/ ogniska KKF, które powstały po 1-szym czerwca 1960 r9 Kluby te i 
ogniska powinny jedynie przeprowadzić zebrania sprawozdawcze w wy
żej podanych terminach®

Prezydium Zarządu Głównego Federacji Sportowej „Sparta”, działające 

w imieniu Plenum, wychodząc z założenia, że działalność Federacji jest 
nierozerwalnie związana a. ruchem związkowym, uważa, iż kampania sprawoz
dawczo-wyborcza w ogniwach organizacyjnych Federacji, zazębiająca się o 

kampanię sprawozdawczo-wyborczą w opiekuńczych związkach zawodowych, po
winna dać v/ efekcie:

- wzmocnienie organizacyjne oraz usprawnienie i podniesienie poziomu pra
cy w działalności organizacyjnej, propągandowo-szkoleniowej i wychowaw

czej ;

=■ poszerzenie współpracy w działalności klubów sportowych z przyzakłado
wymi ogniskami krzewienia kultury fizycznej;

- większe niż dotychczas ubranżowienie i uzwiązkowienie klubów sporto - 
wych poprzez ściślejsze powiązanie ich z zakładami pracy przemysłu spo

żywczego spółdzielczości, instytucjami i urzędami oraz instancjami związ
kowymi ;
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- powołanie oraz wybór nowych władz w klubach sportowych i ogniskach

KKF, do których powinni wejść dotychczas zasiadający w nich ofiarni 

działacze oraz nowi entuzjaści sportu i wychowania fizycznego spo - 
śród członków klubów i ognisk KKF, pracowników i członków spółdziel - 

czości, zakładów pracy przemysłu pożywczego oraz instytucji i urzędów^

- zatwierdzenie planu działalności, kalendarza imprez oraz budżetu na 
rek 1961.

Prezydium
Federacji Sportowej „Sparta"

Rozważania kampanijne

SZANSA, KTÓRA NALEŻY WYKORZYSTAĆ

Listopad zapoczątkuje kampanię zebrań sprawozdawczo-wyborczych w 
klubach.

Obserwując okres przędzebraniowy, nie zauważyliśmy w sekcjach klu

bowych żadnej działalności przygotowawczej; nie mówi się nic o wyborach 
do zarządów tych sekcji, brak wstępnych prac do tego rodzaju zebrań.

A przecież podstawową komórką organizacyjną klubów wielosekcyjnych 
jest sekcja. Statuty klubów mają w tym zakresie wyraźne sformułowania. 

Zarząd Sekcji w Klubie - podobnie jak zarząd klubu powinien się rozli - 
czyć wobec członków za okres swej pracy, podsumować osiągnięcia, ustalić 

program szkolenia, plan imprez, potrzeby sprzętowe, remontowe itp. Taki 
materiał posłużyłby zarządowi klubu do stworzenia ogólnego szerszego pla

nu, w którym uwzględnioncby potrzeby poszczególnych sekcji, potrzeby już 
skoordynowane z potrzebami wszystkich sekcji klubowych. Miałoby to ten 

plus, iż wszyscy wiedzieliby na co mają w roku przyszłym liczyć, czego 
oczekiwać, a to jest niezwykle ważnym czynnikiem w pracy zawodników i 
trenerów.

Jest jeszcze trochęczasu, aby zarządy klubów zaapelowały do swych 
sekcji i spowodowały odbycie się zebrań we wszystkich sekcjach klubowych.

Wiemy, że zarządy klubów mają trudności w tym zakresie.
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W licznych przypadkach brak jest bowiem działaczy w sekcjach® Bar
dzo często jeden człowiek bierze na siebie wszystkie kłopoty związane z 
prowadzeniem sekcji; nie rzadko też zdarza się9 że kierownictwo sekcji 
składa się tylko z jej trenera® Jedynie sekcje piłki nożnej posiadają . 
liczniejszy aktyw działaczy, inne natomiast sekcje, trzeba to stwierdzić 
wyraźnie, aktywu takiego nie posiadają® Stąd praca sekcji częstokroć 

prowadzona jest przez jakiegoś działacza dobrej woli, borykającego się 
z nadmiernymi obowiązkami®

Trzeba więc,aby zarząd klubu przyszedł sekcjom z pomocą®
Wkrótce odbywać się będą zjazdy okręgowe, Związków Sportowych®Sek- 

cje nasze powinny wysłać na nie swych delegatów® Powinniśmy dopilnować, 
aby sekcje nasze były odpowiednio reprezentowane, zarówno na zjazdach 
okręgowych związków sportowych, jak też i w zarządach tych związków®

Oto drugi poważny motyw, który uzasadnia potrzebę zwołania zebrań w 
sekcjach sportowych.

Zarządy klubów także odczuwają w swej pracy trudności, wynikłe z nie

dostatecznej kadry działaczy® Wciąż za mało jest działaczy, którzy chcie- 
liby podjąć się zadania pokierowania sekcjami, którzy by chętnie zajmo - 

wali się np. sprawami organizacyjnymi, gospodarczymi itp. - sprawami,któ
rych w klubie jest masa®

Ciężar pracy spoczywa wtedy na barkach kilku zapaleńców. Oczywiście 
praca taka staje się wówczas trudna, często ponad siły.Zapomina się o 
podstawowych zadaniach klubu, określonych statutem® Działalność kuleje, 
traci ciągłość.

Obecny okres sprzyja zrobieniu w naszych organizacjach sportowych 

gruntownie. porządku®
Sezon sportowy skończył się w wielu dyscyplinach® Możemy zatem za

jąć się stroną organizacyjną® Sięgnijmy do swych statutów® Zapoznajmy się 
uważnie z ich treścią® Przekonamy się wówczas, że wiele paragrafów statu
towych stał© się martwą literą, że jakże często nie przestrzegaliśmy tych 

naszych konstytucji. A czy tak być powinno? Na dobrą sprawę, gdyby rady 
narodowe sprawdziły czy kluby przestrzegają postanowień zatwierdzonych 

przez rady statutów - niewątpliwie doszłoby do najsmutniejszej koniecz
ności? rozwiązania niejednego klubu®

Bardzo często bowiem trafić można na takie kluby, które nie prowadzą 

prawidłowej ewidencji swych członków, w których znaleźć można członków 

nie posiadających legitymacji® Wiele też jest klubów zalegających ze 

składkami, w których zebrania zarządu nie odbywają się w statutowych ter

minach, w których protokóły z zebrań nie są uporządkowane i nie zawierają
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podstawowych uchwał, a komisje rewizyjne nie pracują zgodnie ze statu
towymi terminami zaś akcja wychowawcza jest zaniedbana itp., itp. 
Niejeden działacz powie? Tak to prawda, ale na wszystko nie starcza 
rąk i czasu.

W tym miejscu przypominamy raz jeszcze nasze stałe wielokrotne apele do 
wszystkich klubów o zbliżenie się do załóg, o powiązanie się z naszymi 
zakładami pracy.

Federacja nasza działa na terenie dwu dużych związków zawodowych. 
Od 1 stycznia przystąpi do Federacji Związek Zawodowy Pracowników Pań
stwowych i Społecznych. Federacja będzie działała wśród miliona zorga
nizowanych w tych związkach członków. Trudno będzie w takich warunkach 
mówić o braku działaczy w klubach.

Korzystajmy więc z obecnie przeprowadzanej kampanii sprawozdawczo- 
wyborczej do rad zakładowych, zbliżmy się do zakładów pracy w myśl zale
ceń jakie daliśmy w poprzednim Biuletynie.

Wyjaśnijmy radom zakładowym, że nasze kluby są ich klubami, ich 

organizacją i że działacze tych zakładów powinni wejść do władz klubów. 
Jest to jedna szansa poszerzenia naszej kadry aktywu i jedynie prawidło
wy kierunek rozwoju.

Jeśli tę kampanię wygramy - a wszystko wskazuje na to, że wygrać ją mo
żemy, nie będziemy więcej utyskiwać na brak działaczy, nie będziemy so
bie wytykać nieprzestrzegania przepisów statutowych.

NAD CZYM PRACOWAŁO PREZYDIUM FEDERACJI

W październiku Prezydium Zarządu Głównego Federacji zbierało się 
czterokrotnie. Posiedzenia odbyły się 13» 17, 24 i 26 października. 
Przedmiotem obrad było m,in. przedyskutowanie i przyjęcie problemowego 
planu na IV kwartał dla pracowników Biura i Prezydium Federacji.

A oto najważniejsze punkty planu:

- Opracowanie i wydanie instrukcji dla działaczy, organizatorów i 
instruktorów Ognisk KKF na rok 1961,

- zorganizowanie kursokonferencji dla działaczy ognisk KKF,

- opracowanie kalendarza obsługi zebrań sprawozdawczo-wyborczych w 

klubach i ogniskach przez przedstawicieli Zarządu Głównego Federacji,

- zorganizowanie konferencji prasowej,
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=■ przeprowadzenie mistrzostw Federacji w gimnastyce,

- opracowanie kalendarza sportowego Federacji na rok 1961 oraz pla
nu szkolenia, narad obozów i kursokonferencji,

przeprowadzenie centralnej narady trenerów i instruktorów Federa

cji»

- przygotowanie planu dotacji dla klubów sportowych na rok 1961,

- opracowanie listy przodujących klubów i ognisk KKF w zakresie 
działalności sportowej, organizacyjnej i wychowawczej®

Na jednym z posiedzeń zapoznano się z przebiegiem realizacji budżetu 

Federacji® Stwierdzono» iż mimo dużych trudności finansowych realizacja 
budżetu pi?zebiega zgodnie z planem dochodów i wydatków na rok bieżący®

Po wysłuchaniu informacji w sprawach inwestycji i remontów, posta

nowiono usprawnić na rok przyszły działalność klubów w tym zakresie® Po 
przeanalizowaniu założeń projektu rozbudowy Ośrodka Sportowego w Wałczu, 
Prezydium zaopiniowało pozytywnie projekt rozbudowy ośrodka do 100 łóżek 

i postanowiło przesłać go do GKKFiT.
Podjęto uchwałę i zatwierdzono instrukcję w sprawie kampanii sprawo

zdawczo-wyborczej w klubach i ogniskach KKF.
Wysłuchano sprawozdań kierownictwa ośrodków sportowych, zorganizowa

nych przez Zespół KF CRZZ, mianowicie: Lekkoatletycznego przy KS „Sparta" 
Warszawa i Wioślarskiego przy KS „Wisła" 'Warszawa®

Prezydium wysłuchało informacji o przygotowaniach do jesiennych bie
gów przełajowych i mistrzostw Federacji oraz CRZZ w gimnastyce, turnieju 
tenisa stołowego i finałach w piłce siatkowej o nagrody Zarządu Głównego 

ZSS ^Społem"® Zatwierdzono zbiorczy bilans klubów Federacji za I półrocze 
1960 r. oraz projekt planu kontroli instrukcyjnej w terenowych ogniskach 

i klubach sportowych®

Do Federacji przyjęto Ogniska KKF przy następujących spółdzielniach
i zakładach:

19 PSS Żagań, ul.1 Maja 3;

2® Rejonowym Związku Gminnych Spółdzielni „Samopomoc Chłopska", Żagań, 
ul«Świerczewskiego 19;

3» Zjednoczeniu Budowy i Montażu Maszyn Przemysłu Spożywczego, Warszawa, 

ul«Jasna 14;
4. Centrali Spółdzielni Ogrodniczych, Warszawa, ul.Warecka 11a;



- 8 -

5. Warszawskich Zakładach Piwowarsko-Słodowniczych, Warszawa, ul.Grzy - 
bowska 58;

6. WSS Warszawa-Śródmieście, Warszawa, ul.Nowy Świat 53;

7« Zakładach Młynarskich Toruń, ul.Kościuszki 77/79;

8. Fabryce Pierników „Kopernik" Toruń;

9® Zakładach Przetworów Owocowo-Warzywnych Dwikozy, woj.kieleckie;

10. Wytwórni Tytoniu Przemysłowego - Jędrzejów, ul.Przemysłowa;

11. Biurze Projektów Przemysłu Ziemniaczanego, Poznań, ul.Rycerska 2;

12® Fabryce Cukrów „Rywal", Leszno Wlkp., ul.Komuny Paryskiej 36;

13® PSS Pabianice.

SEKCJE SPOŁECZNE PRZY FEDERACJI ZDAŁY EGZAMIN

Jedną z lepiej pracujących sportowych sekcji społecznych w Federa
cji Sprotowej „Sparta" jest sekcja tenisowa. Na ostatnim swoim zebraniu 

aktyw tenisowy dokonał oceny pracy sekcji w sezonie bieżącym. Wypadła ona 
pozytywnie® Szczególnie korzystnie oceniono pracę sekcji tenisowych z 
młodzieżą® Efektem jej było zdobycie drużynowego tytułu mistrza Polski 
przez młodych tenisistów MKT Łódź oraz tytułów mistrzowskich na mistrzo
stwach Polski młodzików przez 13-letnie dziewczęta Szczecińskiego Klubu 
Tenisowego, Miodek i Fudale. Na tychże mistrzostwach tytuł mistrza Pol
ski w deblu zdobyli Supryn ze Sparty Warszawa i Nowicki II z MKT Łódź. 
Pierwszy s nich osiągnął również duży sukces zdobywając w grze pojedyn
czej tytuł wicemistrza Polski. Do osiągnięć tych należy dodać liczne zwy

cięstwa naszych zawodników w turniejach indywidualnych. Do najważniejszych 
zaliczyć trzeba m.in. zwycięstwo Grelusa ze Sparty Warszawa w turnieju o 
puchar Gen. Duszyńskiego i Jonkszty z Katowic oraz Supryna ze Sparty War- 

Warszawa w turniejach Expressu Wieczornego i WKS Legia.
Wyniki te świadczą o słuszności obranej metody i linii szkoleniowej, 

realizowanej przez kadrę trenerską w osobach kol.kol. Andrutowej ze Szcze

cina, Nowickiego i Banasiaka z Łodzi oraz trenera koordynatora Federacji, 

Bełdowskiego® 
Niemałe zasługi w tych osiągnięciach ma cały aktyw działaczy tenisowych, 

pracujących w społecznej sekcji tenisa przy Federacji: kol.kol. Nowopol- 
ski, Castelli i Ulejski. Tworzą oni trzon naszego aktywu, który na ostat
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nim zebraniu nakreślił szeroki plan działalności na rok 1961® Przewidzia
ne organizowanie mistrzostw tenisowych Federacji w hali - stanowiących 
pewnego rodzaju innowację - zaplanowana „pracowita" zima i duża liczba w 

tym zakresie spotkali, wszystko to powinno odpowiednio przygotować na - 
szych tenisistów do sezonu letniego® Wiele czasu poświęcono sprawom wy - 
chowawczym stwierdzając, że jest to problem, na który więcej uwagi muszą 
zwrócić nasi trenerzy i działacze® Program działalności naszych tenisis

tów w roku 1961 przewiduje poza mistrzostwami tenisowymi Federacji dość 

liczny udział naszych zawodników w turniejach krajowych, krótkie zgrupo
wanie dla czołówki przed mistrzostwami Polski oraz dwa spotkania między

narodowe z drużynami NRD i Węgier®
Życzyć należy, aby sezon 1961 roku przyniósł sekcjom tenisowym na

szej Federacji dalsze, nowe sukcesya

LISTA KLASYFIKACYJNA TENISISTÓW FEDERACJI SPORTOWEJ „SPARTA"

NA ROK 1960

1. Nowicki Wiesław M.K.T. Łódź
ex ae,qu@ 2.-3 Woytowicz Zbigniew - Sparta Warszawa

Tymowski Andrzej - Sparta Warszawa
4® Olejniszyn Włodzimierz - Sparta Warszawa

5« Banasiak Józef - M.K.T. Łódź

ex aequo 6-7 Grelus Bogdan - Sparta Warszawa

Mierczyilski Józef - LI 0 K ® T © Łódź

8® Kruszona - S.K.T. Szczecin

9« Jabłonowski Zbigniew - O.K.S. Olsztyn

ex aequo 10 ~ 11 Gerhand Marian - R.K.S. Radom

Jurksztowicz Bogdan S.K®T. Szczecin

Seniorki :
H

1« Ryziewicz Barbara c=> S.K.T. Szczecin

ex aequo 2-3 «Telnicka Krystyna - Sparta Warszawa
Masówna - M«K.T« Łódź

4® Malarczykowa Wiktoria - Sparta Warszawa

5« Nowopolska Ewa - MaK.Te Łódź
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Juniorki?

1. Ryziewicz Barbara — S.K.T. Szczecin
2. Bojanowska Zofia - Sparta Warszawa
3. Augustyniak Maria - M.K.T. Łódź
4. Miodek Barbara - C* ir m u> •Jv • 1 • Szczecin

ex aequo 5-6 Rutkowska Jolanta - M.K.T. Szczecin
Llorzycka Jadwiga - Sparta Warszawa

8. Fudala Barbara - S.K.T. Szczecin
9. Golczewska - S.K.T. Szczecin

10. Kark Barbara S.K.T. Szczecin

1. Nowicki Wiesław M.K.T. Łódź
ex aequo 2-3 Grelus Bogdan - Sparta Warszawa

Mierczyński Józef - M.K.T. Łódź
4. Jurksztowicz Bogdan - S.K.T. Szczecin
5. Gerhandt Marian - R.K.S. Radom
6. Gajewski Bogdan - M.K.T. Łódź
rr
1 * Kulpa Edward - O.K.S.Olsztyn

ex aequo 8-9. Dachniewski Tadeusz - O.K.S.Olsztyn
Przyłuski Andrzej - M.K.T.Łódź

10. Straźyński Władysław Sparta Warszawa

GIMNASTYCY FEDERACJI PRZED WAŻNYM EGZAMINEM

Reprezentanci Federacji pionu związkowego będą mieli możność porów
nać swojo siły podczas Gimnastycznych Mistrzostw Centralnej Rady Związ

ków Zawodowych w Krakowie.

19 - 20 listopad br. jest datą mistrzostw, która dokona przeglądu do
robku pionu związkowego w tej pięknej dyscyplinie sportu. Federacja na

sza reprezentowana będzie przez zawodników klubu Sparty. Katowice i Spar
ty Warszawa, Spójni Gdańsk i Spójni Racibórz oraz Szczecińskiego Klubu 

Gimnastycznego. Wystawiamy reprezentację we wszystkich klasach,postaramy 
się, aby do reprezentacji trafili najlepsi, by d© walki mistrzowskiej 

włożyli maksimum wysiłku i woli zwycięstwa. Mistrzostwa CRZZ stały się 

okazją do zorganizowania własnych mistrzostw Federacji, które zostaną 
przeprowadzone w Krakowie na tydzień przed mistrzostwami CRZZ. Wyniki 
mistrzostw pozwolą naszej kadrze trenerskiej właściwie zestawić repre - 

zentacje Federacji, która ma prawo walczyć w czołówce Federacji Związ
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ków Zawodowych® Jak wyglądają nasze szanse? Trudno o nich mówić w tej 

chwili coś konkretnego, liczymy bardzo na indywidualne wyniki Hoeflicha, 
Sądeckiego czy braci Kurowskich i innych, którzy przy pomocy sukcesów 

naszych zawodniczek mogą przynieść poważne osiągnięcia w dorobku punkto
wym całego zespołu®

Ale to s? teoretyczne rozważania® Jak wypadliśmy na mistrzostwach ORZZ 
napiszemy w następnym Biuletynie®

NAGRODY CZEKAJĄ IJA NAJLEPSZYCH

Ogłoszony w pierwszym numerze Biuletynu konkurs na najlepsze ognisko 

zostanie w listopadzie rozstrzygnięty® Wojewódzkie komisje do spraw spor
tu, wychowania fizycznego i turystyki ptrzymały z federacji polecenie wy

typowania najlepszych w okręgach ognisk KKF Spółdzielców i Spożywców.Osta
tecznej oceny dokona Prezydium Zarządu Głównego Federacji.

Jakie kryteria będą brane pod uwagę przy ustalaniu kolejności naj - 
lepszych ognisk?

Oceniać się będzie przede wszystkim pracę organizacyjną zarządu og
niska, udział ogniska w imprezach ogólnokrajowych, organizowanie imprez 

własnych, szkolenie działaczy i instruktorów na kursach wojewódzkich oraz 
centralnych, działalność sekcji i zespołów ćwiczebnych, organizowanie wy
poczynku świątecznego i po pracy, wycieczek, campingów, rajdów, obozów 

oraz własnych ośrodków wypoczynku®
Coraz więcej ognisk KKF działa w spółdzielniach i zakładach pracy 

przemysłu spożywczego® Otrzymujemy mnóstwo meldunków o pozytywnych osiąg

nięciach naszych ognisk® Udział ich w imprezach orhanizowanych przez Fe

derację był masowy® Zorganizowały one wiele ciekawych, udanych imprez. 

Y/iele spośród nich może pochwalić się własnymi ośrodkami wypoczynku świą
tecznego* Często instruktorzy mają kłopot z doborem kandydatów na kursy 
organizatorów AT, ponieważ zgłasza się ich znacznie więcej, aniżeli prze

widuje wyznaczony dla naszej Federacji i okręgów limit. Trzeba jednak 

stwierdzić, że obok blasków dostrzegamy cienie w działalności niektórych 

ognisk. Praca od przypadku do przypadku, zmniejszony program działania, 
brak stałych zespołów ćwiczebnych - to ich podstawowe niedociągnięcia.

W wyniku naszego konkursu najlepsi otrzymują nagrody a słabsi będą 

mogli skorzystać z ich doświadczeń i osiągnięć.
Na łamach naszego Biuletynu pisać bowiem będziemy o wyróżnionych og

niskach, ich osiągnięciach i metodach pracy.



PIENIĄDZE ROSN| W ŁESIE

Często działacze ognisk uskarżają się na brak funduszów ^Nie mamy 

pieniędzy, nie możemy rozwinąć skrzydeł" = słyszy się niejednokrotnie® 
Tymczasem rzeczywisty powód słabej działalności tkwi w czymś innym? bra

ku inicjatywy własnej0 Sposobów gospodarczego wyegzekwowania dochodów 
jest bowiem dużo® Tak dużo, że na omówienie wszystkich nie starczyłoby 

stron Biuletynu® Chcemy tylko jednym konkretnym przykładem poprzeć to 
twierdzenie® W Opolu przy Zakładach Koncentratów Spożywczych działa Og
nisko „Naprzód"® Jest to ognisko, jakich wiele? dużo entuzjastów, jesz
cze więcej entuzjastek i ®«® pustki w kasie® Plany pięknych wycieczek i 

rajdów rozbiły się o jedno słowo - „pieniądze"® Rozmyślano jak usunąć 
przeszkodę® Rozmyślano i ®.® wymyślono® Ktoś podał myśl założenia hodowli 
pieczarek® Znalazła się odpowiednia piwnica, zwieziono ziemię i tak pow

stał „Sezam", który przynosi ognisku niewielki wprawdzie, ale stały do
chód a Na tym jednak nie poprzestano® W pogodne letnie i jesienne niedzie
le o godzinie piątej rano członkowie ogniska wyruszali sprzed zakładu 
samochodem na grzybobranie® Po południu samochód przywoził kosze grzybów? 
prawdziwków, maślaków, podgrzybków, kurek® Przystępowano do selekcji? 
część grzybów zabierano do własnej konsumpcji, część zsypywano do worków 

i sprzedawano Zakładom Koncentratów Spożywczych® Dochód raz jeszcze za
silił konto Ognisk a opracowane tą drogą złotówki pozwoliły członkom „Na
przód” realizować kolejno swoje zamierzenia®

Z DOŚWIADCZEŃ KLUBÓW I OGNISK KRZEWIENIA KULTURY FIZYCZNEJ

Olsztyński Klub Sportowy daje dobry przykład

Zagadnienie propagandy nie jest i nie powinno być sprawą obojętną 
dla klubów sportowych, zwłaszcza, gdy mogą one wylegitymować się konkret
nym dorobkiem oraz osiągnięciami®

Odpowiednie propagowanie, umiejętne - jak to się utarło mówić - 
sprzedawanie wyników pracy sportowej, przyczynia się do stworzenia kli
matu sprzyjającego zjednywaniu zapalonych kibiców, zadzierzgnięciu ściś
lejszej więzi między określonym, .środowiskiem a klubem®

Mówimy'o tym, aby naszym klubom sportowym raz jeszcze przypomnieć o 
niewystarczającym wykorzystywaniu tego poważnego oręża, jakim jest odpo
wiednia propaganda® Są jednakże kluby, które doceniają problem propagowa?- 
nia swej pracy, wyników, osiągnięć, sukcesów® Oto leży przed nami 12-ty
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numer biuletynu Olsztyńskiego Klubu Sportowego® Numer 12-ty, a więc jest 
widocznie o czym pisać i informować®

Biuletyn OKS - to dowód, jak można przy minimalnych wydatkach i kosz
tach /biuletyn drukowany na ręcznym powielaczu redaguje 3-osobowe, społecz
ne kolegium/, rozpowszechniać ciekawe wiadomości o wszystkich przejawach 
życia i działalności klubu®

Biuletyn taki nie musi koniecznie być odbijany V/ dużej ilości - wy - 
□tarczy kilkadziesiąt egzemplarzy, a już zasięg oddziaływania będzie po - 
ważny® Ten drobny stosunkowo nakład, poinformuje członków i. kibiców, a 
także sympatyków o tym, co się dzieje w klubie, jakie są jego zamierzenia, 
kłopoty i trudności® 

Wystarczy, że znajdą się w lokalu klubowym czy świetlicy, że będą wywiesza
ne na tablicy ogłoszeń, V/ gablotkach klubowych na mieście i wystawach skle

powych, że trafią do prasy miejscowej, radiowęzła, zarządu okręgowego bra
nżowego związku zawodowego, komitetu kultury fizycznej, spokrewnionych są
siednich ognisk KKF, organizacji młodzieżowych, wreszcie zakładu pracy, 
patronującego klubowi - a owe nieliczne egzemplarze spełnią z sukcesem swo

ją rolę infoi-matora i popularyzatora® Wiadomości klubowe dotrą tym sposobem 

do licznej rzeszy miłośników sportu®

A to już dużo i o to przecież chodzi działaczom tego dobrze pracują

cego klubu®

Sam biuletyn jest ciekawy, zawiera moc interesujących informacji po
danych przystępnie® Dowiadujemy się, że drużyna piłki nożnej jest zdecydo
wanym liderem w klasie A, a więc ma realne szanse na awans do III ligi® 
Juniorzy tej sekcji po siedmiu kolejkach rozgrywek znajdują się na trze - 
cim miejscu, co dowodzi, że klub poważnie myśli o zapleczu tj® o tych,któ

rzy niebawem zluzują starszych®
Koszykówka kobieca rozpoczyna boje w II lidze, a więc ta sekcja dotrzy

muje kroku innym® Reprezentacja OKS v/ siatkówce kobiet i mężczyzn bierzc 
udział w półfinałach o puchar CRZZ®' To także niewątpliwe osiągnięcie klubu®

A czyż nie jest dużym sukcesem organizacyjnym to, że klub ma w swym 
rejestrze 272 czynnych zawodniczek i zawodników, i że, jak piszą w biule

tynie, daje się zauważyć dalszy napływ nowych i powrót dawnych zawodników ?
Przyjemnie redagowany biuletyn kończy się zdaniem? „Koleżanki i Kole

dzy - prosimy o godne reprezentowania naszego Klubu, życzymy sukcesów”®
Jest w tych słowach dużo ciepła i serdeczności,jest w nich również 

troska o honor sportowca i klubu, o jego dobre imię®

x XX



Klub, który umie tak wysoko i godnie nosić swój sztandar, klub,które- 
go aktyw pracuje tak sprężyście i z takim oddaniem, z pewnością może ufnie 

spoglądać w przyszłośćo
Nam w Federacji nie wypada zakończyć niniejszej notatki innym zwrotem, 

niż zapożyczonym z Biuletynu OKSs „Koleżanki i Koledzy, nie ustawajmy w poło
wie drogi”o

INFORMUJEMY

Zakładamy kartotekę działaczy

Główny Komitet Kultury Fizycznej i Turystyki, chcąc ująć ewidencyjnie 

kadrę działaczy pracujących społecznie w ruchu sportowym, przystąpił do 

rozsyłania kart ewidencyjnych działaczy za pośrednictwem podległych sobie 

ogniw terenowych^ Zespołu KF CRZZ /jeśli idzie o sport związkowy/ i Zrze

szeń Sportowych»
Akcja ta ma na celu zorientowanie się w stanie liczbowym działaczy 

oraz v/ rodzaju i charakterze wykonywanych przez nich prac społecznych w 
sporcie o Zdarza się bowiem, że szczupła liczba społecznych działaczy powo
duje, iż jeden aktywista chętny do pracy i oddający się jej z zamiłowaniem 
jest nadmiernie eksploatowany0 Bierze on niekiedy udział w pracy kilku 
organizacji sportowycho Nic też dziwnego, że zbyt wąski aktyw - w dodatku 
obarczony nadmiernymi obowiązkami - nie jest w stanie podołać licznym obo- 
wiązkonio Dlatego też dalszym etapem akcji będzie kampania w zakresie wer
bunku aktywu sportowegoo

Nasza Federacja, posiadająca w terenie dość szeroki aktyw społeczny, 
powiadamia go o rozpoczętej akcji GKKFiT i ze swej strony apeluje do dzia

łaczy społecznych, aby przy okazji wypełniania kart dostąr&zonych im 
przez Wojewódzkie Komitety Kultury Fizycznej, czynili starania w kierunku 

jednania nowych działaczy dla klubów sportowych i ognisk krzewienia kultu

ry fizycznej o

Ewidencjonujemy urządzenia sportowe

W piśmie z 18-tego października rbo zwróciliśmy się do wszystkich na
szych klubów sportowych z prośbą o wypełnienie druków ewidencjonujących 

urządzenia sportowe» Przez zgromadzenie materiałów rzeczowych w tej spra

wie chcemy zaprowadzić pełną, dokładną ewidencję urządzeń sportowych,po-



siadanych przez nasze kluby, oraz dostarczyć Zespołowi Kultury Fizycznej 
CRZZ potrzebnych nu, niezbędnych danych»

Przypominając o tej akcji prosimy zarządy klubów, aby dopilnowały wy

pełnienia druków i by nadesłały je na adres Federacji do dnia 15 lictopa- 

da.

Wnioski przeterminowane nie będą rozpatrywane

Zarząd Federacji podaje do wiadomości klubów sportowych, które w wy
maganym terminie do 20 sierpnia br. /patrz komunikat w Biuletynie Kr 4/ 
nie złożyły wniosków w sprawie remontów obiektów i urządzeń sportowych na 
rok 1261 - że żadne dodatkowe wnioski nie będą rozpatrywane, a tym samym 

nie będą ujęte V/ p].anie remontów na rok przyszły»

Wydawnictwo t|Federacja Sportowa" „Sparta" wpłatach 1958/196C

w Biuletynie Nr 4 poinformowaliśmy o zamierzonym wydawnictwie Fede
racji pod wyżej podanym tytułem»

Zwróciliśmy się przy tym z apelem do ognisk KKF, klubów sportowych 
oraz do wszystkich działaczy o współpracę przy opracowaniu tego wydawnic
twa i nadsyła: te różnego rodzaju zdjęć sportowych, notatek o osiągnię - 
ciach i sukcesach oraz zapisów sylwetek zasłużonych działaczy i zawodni
ków»

Apel nasz, co prawda, nie pozostał bez echa, ale otrzymany materiał 
informacyjny jest jeszcze dość skromny» Dlatego też ponawiamy nasz apel. 
Wydaje nam się, że zamieszczenie we wspomnianym wydawnictwie obszerniej
szego materiału o działalności klubów i ognisk oraz o wyróżniających się 

jednostkach - nie powinno być dla naszych ogniw organizacyjnych sprawą 
obojętną, zarówno z punktu widzenia propagandy jak i popularyzacji osiąg

nięć i sylwetek działaczy oraz zawodników.

Sądzimy też, iż nasz powtórny apel spotka się z należytym zrozumie

niem.

Kto pragnie zamówić zdjęcia ?

Jak informowaliśmy V/ numerze 6 naszego Biuletynu jesteśmy w posiada
niu zdjęć fotograficznych z Centralnych Festynów-Spartakiad w Kłodzku i 
Włocławku. Podaliśmy przy tym warunki, na jakich te zdjęcia można w Fede

racji nabywać. Chętnych, którzy by chcieli w nie zaopatrzyć się prosimy o 
kierowanie pisemnych zamówień do Federacji.
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Nowe Ogniska KKF

V/ ostatnich dwóch miesiącach przybyło nam 24 ogniska /w obecnej chwili 
posiadamy ich 115/« Tak poważny wzrost /prawie o 25%/ ognisk zawdzięczamy 

przede wszystkim zwiększonemu zainteresowaniu zagadnieniami kultury fizycz- 
nej instancji terenowych /zarządów okręgów i rad zakładowych/ naszych żwiąsy

ków opiekuńczych oraz większej operatywności naszych instruktorów0 działają
cych w poszczególnych województwacho

Przy okazji pragniemy zasygnalizować, że liczba ©gnisk w najbliższym 
czasie podwoi się, wobec przystąpienia do Federacji nowego opiekunagZwiąz
ku Zawodowego Pracowników Państwowych i Społecznycho Związek ten0 działają

cy na terenie urzędów i instytucji państwowych i społecznych,, posiada bli
sko 100 ognisk KKF, nad którymi roztoczy opiekę nasza Federacja,»

PIERWSZE MELDUNKI Z „JESIENNYCH BIEGÓW PRZEŁAJOWYCH"

W poszukiwaniu nowych form propagowania wychowania fizycznego i spo

rtu zaplanowaliśmy na pr,słotnie października i listopada ^Jesienno Biegi 
Przełajowe”0 Chcieliśmy przez tę imprezę wskrzesić atrakcyjną konkurencję,, 

która, w historii naszego- sportu ma niemałą tradycję0 Wystarczy wspomnieć,, 
że nasi najlepsi dłu-odystansowcy jak Kusociński, Noji, PetkiewięzjFreyer, 

a następnie Krzyśzkowiak, Chromik i Ożóg pierwsze swoje sukcesy odnosili 

w biegach przełajowycho
Do 6 listopada Jesienne Biegi Przełajowe zorganizowano w 15 wojewódz

twacho Nie otrzymaliśmy jeszcze, niestety, wszystkich sprawozdano Jednak 
już teraz możemy powiedzieć, iż nasza impreza wywołała w terenie dużo 
zainteresowanie i wykazała, że należy się jej stałe miejsce w kalendarzu 
imprez Federacjio Żeby się jednak nie powtarzać z ogólną ©ceną powstrzym
ujemy się do następnego numeru ^Biuletynu”, kiedy otrzymamy wyniki i spra
wozdania. z pozostałych województwo

A oto krótkie meldunki z województw, które przeprowadziły imprezę

i nadecrały sprawozdania0

Białystok - 30o.Xo ° Białystok

Organizacja - bardzo dobrao Frekwencja » dostateczna,» Na starcie sta

nęło 36 osóbo Niewytłumaczona absencja zakładów pracy i ognisk przemysłu 
spożywczegOo Brak również zawodników z klubów sportowycho Ze względu na 

stosunkowo małą frekwencję nie wręczono pucharu dla zwycięskiego ogniska»
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Imprezie przyglądało się około 200 widzów»

Bydgoszcz - 30?X.Włocławek

„Jesienne Biegi Przełajowe” we Włocławku zorganizował KS „Kujawiak”,wywią
zując się z tego obowiązku bez zarzutu.
Impreza została obsadzona przez 96 zawodników i zawodniczek z trzech klu

bów i pięciu ognisk KKF.
Najliczniejszy udział zanotowano w biegu na dystansie 1500 m dla ognisk, 
w którym uczestniczyło 39 zawodników. Zwycięzcą biegu został Jarząbkowski 
z Kujawskich Zakładów Kawy Zbożowej. Puchar przechodni Zarządu Okręgowego 

ZZPPS dla najlepszego klubu w punktacji zespołowej zdobył KS „Olimpia” 

Grudziądz. Kilkaset osób rozstawionych wzdłuż trasy gorąco dopingowało 
biegaćzy,

Gdańsk - 30.X. - Sopot

Sopot ma bogate tradycje lekkoatletyczne. Sekcja lekkoatletyczna przy 
KS „Spójnia” Gdańsk, której siedziba mieści się w tej części Trójmiasta, 
spełnia rolę doskonałego propagatora „Królowej Sportu”. Nazwiskat Krzesiń- 
scy, Kropidłowski, Grabowska - nie wymagają komentarzy. Biegi przełajowe 
zorganizowane przez ten klub wywołały na Wybrzeżu duże zainteresowanie. 
Organizatorzy na podstawie zgłoszeń spodziewali się rekordcr.ej frekwencji. 
Jednak deszczowa pogoda, konkurencyjne imprezy sportowe rozgrywane w tym 
czasie w Trójmieście /mecz bokserski Polska - NRD, piłkarskie zawodyligowe/ 
wpłynęły na to, że na starcie stanęło ostatecznie 70 osób®
V/ punktacji klubowej zwyciężyła Spójnia - Gdańsk, w punktacji Ognisk KKF- 
Zakłady Mięsne z Gdańska.

Kato wic e - 30.X. - Zabrze

Ż® zainteresowanie naszą imprezą przekracza zasięg organizacyjny Federacji, 
może świadczyć przykład województwa katowickiego.

Organizacji „Jesiennych Biegów Przełajowych" podjął się MKKF Zabrze.Ponie
waż w pierwszy®^ terminie frekwencja była słaba,gdyż w dniu 30 października 

startowało 28 zawodników.
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Komitet Organizacyjny postanowił powtórzyć imprezę w dniu 13 listopadao 
Przygotowaniu nabrały wielkiego rozmachuo

W drugim terminie należy się spodziewać rekordowej frekwencji»

Kielce 6OXIO - Radom

W Radomiu „Jesienne Biegi Przełajowe" organizowało Radomskie Koło Sportowe 

przy współudziale WKZZ» Na starcie stanęło 60 zawodników i zawodniczek 

całego województwa»
V/ konkurencji klubów sportowych pierwsze miejsce zajął KSZO ° Ostrowiecg 
w konkurencji Ognisk KKF = Radomska Wytwórnia Papierosów0

Kraków - 30oXo “ Okocim

Sześćdziesięciu zawodników i dwadzieścia dwie zawodniczki uczestniczyło w 
„Jesiennych Biegach Przełajowych" organizowanych w Okocimiu przez Okoć im= 
ski Klub Sportowy» Imprez’ była benefisem miejscowych uczestników» W pun
ktacji klubowej pierwszo miejsce zajął OKS, w punktacji Ognisk zwyciężył 
Browar =■ Okocim»

Łódź - 30oXo

Na podkreślenie zasługuje wzorowe przygotowanie imprezy przez KS „Społem® 
Łódź» Biegi odbyły się w parku Helenów przy udziale 36 zawodników klubów 

sportowych i 32 członków Ognisk KKF, którzy startowali tylko r. biegu ra 
dystansie 800 m dlr juniorów»
Pierwsze miejsce w punktacji zespołowej zajęli gospodarza KS „Społem"» 

W biegu na dystansie 3000 m zwyciężył znany długodystansowiec -
Jan Morawiec ze „Społem"»

Opole - 6oXI0 - Koźle

Kozielskie zawody możemy ocenić „na medal"» Zacytujmy zresztą opinię 

sprawozdawcy „Trybuny Opolskiej", który V/ relacji z „Jesiennych Biegów 
Przełajowych" w Koźlu piszes

„Z przyjemnością należy stwierdzić, że niedzielna impreza należała do 

rzędu udanych» Tym razem wszystko zostało zapięte na ostatni guzik»Dopi® 
sali organizatorzy, sędziowie, pogoda, a przede wszystkim zawodnicy"» 

Ogółem w biegach wzięło udział 73 zawodników i 16 zawodniczek z 11 orga
nizacji sportowych» Biorąc pod uwagę, iż Opole nie jest „lekkoatletycznym" 

województwem - osiągnięcie niewątpliwe»
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V/ punktacji zespołowej w konkurencji klubowej zwyciężył MKS Sławięciwe, 
w konkurencji Ognisk KKF - LZS Komorno.
Organizacja imprezy spoczywała w rękach działaczy KS „Odra” Koźle i miejs

cowego PKKF-u.

Poznań - 30.X. - Wronki

Fatalne warunki atmosferyczne przyczyniły się do tego,iż na przeszło 100 
zgłoszonych na starcie stanęło 26 zawodników i zawodniczek® Ognisko KKF 
przy PSS Wronki wywiązało się należycie z roli organizatora. W biegach 
uczestniczyli jedynie członkowie Ognisk KKF. Puchar przechodni zdobyło 

Ognisko przy PSS Wronki.

Rzeszów - 30.X. - Jarosław

W Jarosławiu startowali jedynie członkowie Ognisk spółdzielczych i KS 
„Sokołowianka”. Nie zgłosili się na starcie przedstawiciele Ognisk prze
mysłu spożywczego. Absencja nieusprawiedliwiona, ponieważ sprawa biegów 

była omawiana z przewodniczącymi rad zakładowych i ognisk wszystkich za
kładów pracy przemysłu spożywczego. Na starcie stanęło ogółem 38 osób. 

Puchary przechodnie zdobyły KS „Sokołowianka” i Ognisko PSS Jarosław.

Szczecin - 30.X. - Stargard

W Stargardzie deszcz storpedował zawody. Nie wszyscy nawet,którzy przyje

chali do Stargardu odważyli się stanąć na starcie,

W efekcie biegi odbyły się tylko na dwóch dystansach- 500 m dla dziew
cząt i 800 m dla chłopców. Startowało zaledwie 27 osób, w tym 11 dziew

cząt. Puchar dla najlepszego Ogniska KKF zdobyły Zakłady Mięsne ze 
Szczecina.

Warszawa - 30.X.

Tereny klubowe warszawskiej „Sparty” doskonale się nadają do przeprowa

dzenia biegów przełajowych. Na wiślanym wybrzeżu wytyczono atrakcyjne 
trasy, przygotowano się na przyjęcie licznych zawodników. Tymczasem na 
całej linii „zawaliły” imprezę ogniska, które reprezentowała tylko jedna 

przedstawicielka. Jedynie kluby uratowały częściowo zawody zgłaszając 31 
uczestników.Jak na stolicę i przodujący w lekkiej atletyce ©kręg - liczba 

co najmniej; żenująca.
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Wrocław - 6»XI<>

We Wrocławiu „pies został pogrzebany” - to nie podlega dyskusji»
Żeby jednak odpowiedzieć - gdzie, musimy poczekać z krytycznymi uwagami 

do chwili otrzymania oficjalnego sprawozdania od organizatorów» Udział 3 
/słownie - trzech/ uczestników w wojewódzkich biegach pozwala nam uznać 
imprezę za nie odbytą i nie zabierać w tej sprawie miejsca w „Biuletynie"»

Zielona Góra- 27 «X» - Sulechów

Znów podobnie jak w Opolu» Okręg - kopciuszek w lekkiej atletyce bije re- 
kord frekwencji» Na starcie 140 uczestników z klubów sportowych, ognisk 
i szkół, których nie zraziły ciężkie warunki atmosferyczne» Padający pod

czas zawodów deszcz, rozmiękłe trasy nie potrafiły odstraszyć i zniechę

cić prawdziwych entutjastów „królowej sportu"» Organizator - KS „Zawisza" 
- Sulechów wywiązał się ze swych obowiązków organizatora biegu»

W numerze grudniowym „Biuletynu" uzupełnimy brakujące meldunki i dokonamy 
ogólnej oceny z wyciągnięciem wniosków na przyszło lata,-

Dr«,Nr 2 W.Z.CRZZ - 286 - 650+20 egz.


